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نورپردازی قابل قبولی اســت و تیم تلاش کرده اند در این 
زمینه حرفی برای گفتن داشته باشند. طراحی صحنه نیز 
طراحی ای واقع گرا و خوب است. من حتی در طول سریال 
به جزئیاتی مانند کمدها و لوازمی کــه در صحنه ها وجود 
دارد دقت کردم؛ همه ی ایــن موارد کاملاً متناســب با آن 
دوره ی تاریخــی انتخــاب شــده اند. حتــی اکسســوارهایی 
ماننــد گردنبنــد، گوشــواره، ظرف و ظــروف، و حتــی گاری، 

به درستی و با دقت طراحی و انتخاب شده اند.
در بحث تدوین نیز، معمــولاً در چنیــن کارهایی تدوینگر 
نقش زیادی نمی تواند ایفا کند؛ با این حــال، تدوین قابل 

قبولی دارد.
دربــاره کارگردانــی آقــای نیمــا جاویــدی  کــه فیلم هــای 
»سرخ پوســت« و »آکتور« را در کارنامــه دارند  باید بگویم 
ایشــان کارگردانی دانا و فهمیده هســتند، یعنی شناخت 
خوبــی از کارگردانــی دارند و تــلاش می کنند تمــام ارکان و 

عناصر کارگردانی را به درستی به کار بگیرند.
فقط یک ایرادی در کارگردانی ایشــان وجــود دارد که هم 
در این سریال دیده می شود و هم در قسمت اول سریال 
»آکتور« وجود داشــت، و آن ضعف قابــل توجه در معرفی 

شخصیت اول، یعنی قهرمان داستان، است.
در واقــع، در صحنــه ی اول، شــوکی کــه بــه مخاطــب وارد 
می شود مربوط به همان صحنه ی تیراندازی است؛ وقتی 
سرهنگ از درشکه پیاده می شود و دزدها او را شناسایی 
می کنند. در اینجا، ما یک شوک دراماتیک و نوعی رونمایی 

در داستان داریم.
اما آشکارســازی زمانی بــرای مخاطب تأثیرگــذار و جذاب 
خواهد بود که به درستی مدیریت شود و لو نرود. ما نباید 
چهره ی ســرهنگ را تا پیــش از پیاده شــدنش می دیدیم؛ 
همان طور که آن افراد او را ندیده بودند. بهتر بود از لحاظ 

سینمایی، تصاویری تار یا بریده از او نشان داده می شد.
دقیقاً همین اتفاق در معرفی شخصیت نوید محمدزاده 

در سریال »آکتور« هم افتاده است.

آیا امضای کارگردان را در این سریال حس کردید؟ می توان 
گفت این کار اثر نیما جاویدی است؟

نــه، متأســفانه. خیلــی صریــح بگویــم، مــا در ســینمای 
کشــورمان به جز آقای عباس کیارســتمی، هیچ کارگردان 
قــای نیمــا جاویــدی،  صاحــب امضایــی نداشــته ایم. آ
ماننــد آقای اصغــر فرهــادی یــا شــهرام مکــری، کارگردان 
باســواد، باتجربه و کاربلدی هســتند، اما هنوز به امضای 
مشــخص و قابل تشــخیص نرســیده اند؛ به گونــه ای کــه 

ببینیم و بگوییم: »این قطعاً اثر مثــلاً فیلمــی را 
اوســت«، من چنین چیــزی در 
 کار ایشان ندیده ام.

عاشق پیشــه را دید، بــدون آنکه احســاس کنیم اغــراق یا 
دروغی در کار است.

دختــر کوچــک خانــواده نیــز به خوبی ایفــای نقــش کرده. 
شخصیتی که به خاطر عشــقی که به شوهر جداشده اش 
دارد و فرزنــدی کــه در شــکم دارد، حاضر اســت کارهایی 
فراتر از توانش انجــام دهد. مثلاً با ترس از ســوراخ بیرون 

بیاید یا دنبال خانم شمسی  خانم برود.
بــازی خانــم الهــام پاوه نــژاد هــم در حــد بازی هــای 
معمــول همیشگی شــان اســت. نــه ضعیــف، نــه قــوی. 
امــا بــازی آقــای پرســتویی و آن دو نفــر دیگــر انصافــاً بــه 
ســریال چیــزی اضافــه می کنــد. بقیــه بازیگــران هــم در 
ســطح اســتاندارد خوبــی بــازی می کننــد و ایــن نشــان از 
 توانایــی آقــای نیمــا جاویــدی در هدایــت بازیگــران دارد.

با توجــه به تکــرار چهره هــای آشــنا در آثار شــبکه نمایش 
خانگــی طــی ســال های اخیــر، ارزیابــی شــما از ترکیــب 
بازیگران در شکارگاه چیست؟ آیا انتخاب ها برایتان تازگی 
و هماهنگی لازم را داشتند یا با نوعی تکرار و کلیشه سازی 

مواجه بودیم؟
بلــه انتخاب ها درســت بودند. برای مثــال خانم پــاوه  نژاد 
شــاید قوی تــر بایــد ظاهــر می شــدند، امــا کارکتر درســت 
انتخاب شــده اســت. یا آقــای  پرســتویی را مــا در ایــن ردا 
ندیدیم، بیشــتر در فیلم هــای حاتمی کیا و نقــش  رزمنده 
یا پدر ظاهر شــدند. همه این عزیزان به درســتی انتخاب 
 شــدند و بــا نقش هــای قبلــی کــه داشــتند متفاوت انــد. 

نظــر شــما دربــاره صحنه پــردازی 
آیــا فکــر می کنیــد  چیســت؟ 

کیفیت قابل قبولی دارد؟
مــن ایــن موضــوع را بــه دو 
می کنــم:  تقســیم  بخــش 

فیلم برداری و کارگردانی.
و  فیلم بــرداری  لحــاظ  از 
نورپــردازی، کار خــوب و قابــل 
قبولی ارائه شده است. تلاش شده تا 
نورپردازی متناسب با فضای آن دوران 
که نور کم  بوده، مثل نور شــمع ـ انجام 
شــود تا ما با رئالیتــه ی آن زمان آشــنا 
شــویم. گرچه از نورهــای پرکننده ی 
مجــازی هم اســتفاده شــده، اما 
اینکــه خواســته اند بــه رئالیتــه 
نزدیــک شــوند، کاملاً درســت و 

مشهود است.
فیلم برداری 

و 

یخ  یخ وقتی تار وقتی تار

در قاب وسترن در قاب وسترن 

جان می گیردجان می گیرد

سریال 
»شکارگاه« 
زیر ذره بین 

منتقدان

اگر آن لایه زیرمتنی وسترن را در نظر بگیریم و اگر فرض 
کنیــم بــا یــک ســریال معمایــی و تریلــر در بســتر تاریخی 
مواجهیم، بایــد بگویم ژانر تریلر و معمایــی از زیرژانرهای 
ژانر اکشن هستند. در این ژانرها معمولاً با تیپ مواجهیم 
و نــه شــخصیت پردازی عمیــق. اگــر فیلمنامه نویــس 

شخصیت ها را باز نکند، خطایی نکرده است.
مثلاً ما درباره گذشته شخصیت سرهنگ چه می دانیم؟ 
هیــچ. فقــط زخمــی روی صورتــش می بینیــم. نمی دانیم 
رشــوه داده تا ســرهنگ شــود یا در جنگ هایی فــداکاری 
کرده. از همســرش چیزی نمی دانیم. شخصیت ها 
به شکل تیپ با نمادهای ظاهری، اعمال و رفتار، 
گریم، لباس و اکسســوار صحنه به ما معرفی 
می شــوند و در ایــن گونــه آثار ایراد محســوب 
نمی شود، چون وظایف شان را درست انجام 

می دهند.
در ایــن گونه هــا، بــار روایــت داســتان روی 
ماجراست نه شخصیت. مثلاً در آثار آگاتا کریستی، 
مــا از گذشــته پــوارو یــا شــرلوک چیــزی نمی دانیــم، فقط 
می دانیم فردی باهوش است که معماها را حل می کند. 
در »شــکارگاه« هم ســرهنگی داریم که باهوش و جسور 
اســت و به وظیفه اش پایبند. پســرش وفادار است، پسر 
دیگرش ترسو و غیر وفادار است. همه این ها تیپ اند اما 
درســت جای گــذاری شــده اند و کار خود را درســت انجام 

می دهند.

در بخــش بازیگــری، عملکــرد کلــی بازیگــران شــکارگاه 
را چگونــه ارزیابــی می کنیــد؟ کــدام یــک از بازی ها 

تأثیرگذارتــر  و  برجســته تر  شــما  بــرای 
نــگاه  از  تأثیرگــذاری  ایــن  و  بــوده 

اســت؟ عواملــی  چــه  از  ناشــی   شــما 
بــه نظــر مــن، بهتریــن و درخشــان ترین 

بازی مربــوط به آقــای پرویز پرســتویی 
اســت. به دلیل اینکه وقتی به چهره 
او نگاه می کنیم، از همان ابتدا باور 
می کنیــم بــا یک ســرهنگ شــجاع 

مواجهیــم. در چهره، رفتــار، حرکات 
صــورت، زبــان بــدن و ایســتایی اش آن 

کاراکتــر را بــه خوبــی القــا می کنــد. 
قــای پروســتویی بــا راه رفتــن و  آ

 نگاهش اقتــدار را منتقل می کند.
قــای حســینی نیا   پــس از او، آ
)باغبــان( یکــی از بازیگــران 
بســیار توانا هستند. من اولین 
بــار ایشــان را در فیلم »شــنای 
پروانه« دیدم و از آن زمان در 
هــر مدیومی بازی هــای قوی 
داشــتند. در رفتار و فیزیک 
ایشان می توان هم باغبان، 
هم مأمور مخفی و هم فرد 

زهرا طاهریان
گفت وگو

در حالی که چهار قســمت ابتدایی سریال 
»شــکارگاه« به کارگردانی نیما جاویدی از 
شبکه نمایش خانگی پخش شده، این اثر در 
همان گام های نخســتین خود، با واکنش ها 
و برداشــت های متفاوتی از سوی مخاطبان 
و منتقدان روبه رو شــده است. سریالی که 
از حیث فرم، طراحی صحنه، گریم، لباس و 
میزانسن مورد تحسین قرار گرفته، اما از منظر 
روایت تاریخی و انسجام محتوایی همچنان با 
پرسش های بی پاسخ مواجه است. خبرنگار 
روزنامه صبا برای بررسی دقیق تر این اثر، به 
سراغ سه منتقد سینما »مینو خانی«، »محمد 
جلیلوند« و »بهزاد زهرایی« رفته است و هر 
سه، با نگاهی منتقدانه و تحلیلی به سریال 

»شکارگاه« نگریسته اند.

وقتی وسترن 
در دل ایران زنده می شود

بهزاد زهرایی
منتقد سینما و تلویزیون: 

از نظر شما این ســریال تا چه حد توانســته در قامت یک 
اثر تولیدشده برای شبکه نمایش خانگی، استانداردهای 

حرفه ای لازم را در جنبه های مختلف رعایت کند؟
دارد، چــون  ســریال »شــکارگاه« جذابیــت خوبــی 
داســتانی جــذاب و خــاص خــودش را روایــت می کنــد. 
از فضــای بیــش از حــد شــهری و ســوژه های تکــراری 
شــهری و روســتایی و قشــر فقیــر کــه در ســینما و شــبکه 
نمایــش خانگــی زیــاد دیده ایــم، فاصلــه گرفتــه. یــا آن 
ســوژه های تکراری کمــدی که با توســل به برخی مســائل 
 یــا عبــارات نادرســت ســعی در خندانــدن مــردم دارنــد. 
به عبارتــی در یک بســتر قدیمی، داســتانی معمایــی را در 
قالــب وســترن مطــرح می کنــد. ایــن ســریال در کلیــات، 
از قواعــد ژانر وســترن تبعیــت می کند، اما با ســر و شــکل 
ایرانی، قرار نیست حتماً دنبال کاکتوس یا گرند کنیون یا 
لانگ شات های خاص باشیم. اگر فیلم »ریو لوگو« را دیده 
باشید، دقیقاً چنین موقعیتی دارد که عده ای افراد خوب 

با افراد بد در شهر ریو لوگو با هم در تقابل اند.  
در این ســریال نیز افــراد خوب و بــد در یک شــکارگاه و در 
منطقــه ای کوچک تر، بــا هم تقابــل پیدا می کننــد. همان 
جان مایــه وســترن، یعنــی تقابــل مســتقیم خیــر و شــر و 
آدم های بــد را هــم داریــم. بنابراین بــا توجه بــه عنایت به 
ژانر وســترن در لایه های پنهان اثر و با توجــه به اینکه ژانر 
وسترن از ژانرهای محبوب در کشور ما بوده ، مجموعه این 
عوامل باعث می شود که داســتان و محتوای سریال برای 

مخاطب جذاب شود.

بــه نظــر شــما ســریال تــا چــه انــدازه توانســته لایه هــای 
شخصیتی کاراکترها را به درستی و با عمق روایت کند؟ 


